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Živý betlém
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Milí čtenáři,
poslední dobou se v médiích velmi často skloňovalo slovo strach. Konkrétně 

strach z války. Můj oblíbený psychoterapeut Pjér la šéz v jedné ze svých přednášek 
řekl myšlenku ve smyslu: „Každá válka, včetně těch světových, začíná v kuchyni  
a v ložnici, a možná ještě v koupelně.“ Je to vtipné a odvážné tvrzení a mně se 
moc líbí. Muž a žena, dva principy, které tvoří jeden celek. A nejen to, každý muž 
má v sobě také ženský princip a sám o sobě tvoří celek, stejně jako každá žena má 
v sobě mužský princip a tvoří celek. 

Skrze vztahy dohledáváme svou druhou půlku uvnitř sebe a skrze druhou půlku 
uvnitř sebe si vybíráme vztahy s protějšky tam venku. Tento proces jde pěkně ruku 
v ruce, doplňuje se a harmonizuje uvnitř a vně. Tak kde je tedy zádrhel? Opravdu 
původ válek vzniká v jakémsi prapodivném nedorozumění mezi mužem a ženou? 
Odkud se bere toto nedorozumění? Všichni toužíme po tom, aby nám ten druhý 
rozuměl, ideálně trvale, všichni toužíme, abychom my rozuměli jemu, abychom se 
vzájemně chápali. No víceméně každý z nás může potvrdit, že to není tak úplně 
jednoduché. 

Daleko častěji než v porozumění se ocitáme v situacích, kdy jeden mluví o koze 
a druhý o voze. A čím více se snažíme vysvětlovat, tím se vůz od kozy vzdaluje. To 
samo o sobě by nemuselo vadit, dokud nezačneme, byť podvědomě strkat do celé 
situace záměr: ona: „Jak to jako myslel? To mi dělá schválně… přece nemůže být 
tak blbý, aby si nepamatoval, že má špinavé prádlo házet do koše a ne vedle koše…  
Kdo to má pořád dokola uklízet? Kdyby si mě vážil, tak si to pamatuje! Ponožka 
vedle koše, kašle na mě, už mu na mně nezáleží a kdoví, jestli mu na mně vůbec 
kdy záleželo. Dobře si vzpomínám, jak se usmíval do výstřihu bývalé spolužačky. 
Já přece nemůžu za to, jak vypadám, měl by mě přijmout takovou, jaká jsem. Já ho 
přece taky nechci měnit. Jen by si sakra mohl uklízet po sobě věci. A taky by mi mohl 
častěji říkat, jak jsem krásná, přece jen ten naditý dekolt spolužačky mi na sebevědo-
mí nepřidá. No nic, musím zavolat kámošce, ať je klidně naštvaný, že nemá vypraný 
dres na nohejbal. Nejsem jeho služka!“ On přijde, v hlavě mu projede: „Ty vole, no 
tak jsem netrefil fusekli do koše. To je hysterka! No co už, tady bude dusno, jdu radši 
na pivo. Když výčitky, tak ať má důvod.“

Tento dialog je jen ukázkou, příkladem, který má spoustu variací. A variace mohou 
nabírat na intenzitě, mohou vést až k nenávisti, frustraci, manipulaci, zradě a bolesti. 
Nabízí se otázka, jak může pohozená fusekle souviset s konflikty na mezinárodní 
úrovni. Může. Pomineme-li obecné pravdy, že vše souvisí se vším a jak nahoře 
tak dole, zamysleme se nad tím, v co všechno může legrační boj mezi koupelnou  
a obývákem vyústit. 

Muž je dle mého názoru nositelem vize. On naplňuje a realizuje, on vyšlapává 
cestu ženě a dětem, on určuje směr. Aby mohl své poslání naplňovat, potřebuje 
impulsy. Impulsy mu dává žena svou otevřeností, něhou a obdivem. Žena si musí 
umět vážit mužského principu. Ne proto, že on si to vynucuje, ale protože ona to 
chápe. Chápe, že bez muže je lidově řečeno v čudu. Muž má ženu vést v lásce, 
nikoliv vláčet za vlasy, či s posměchem postrkovat, ale vést jako rovnocennou bytost 
za ruku. Má jí na společné cestě dobrovolně vytvořit bezpečný prostor, aby se ona 
mohla beze strachu a s důvěrou starat o děti. 
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Muž, který nemůže uskutečňovat své vize a nemůže kráčet v pozitivním slova 
smyslu, je frustrovaný posměšky ženy, jak je neschopný, jak si raději všechno zařídí 
sama, hledá úniky. A má dvě základní možnosti. Buď to vzdá a zakotví u televize  
a piva, v lepším případě propadne sportu či se z něj stane workoholik, nebo v horším 
případě se může jeho frustrace a touha po vedení přetavit do agrese a on začne 
manipulovat svět. Touha po činu nemůže být naplněna přirozeně, tak se stáčí do 
pokřivených vizí, do soupeření, do konfliktů a do válek. 

Začarovaný kruh. Dá se z něj nějak vystoupit? Jak? Na to existuje zcela jistě 
spousta teorií, a nejlepší je vlastní zkušenost. Podle mého názoru je pro první krok 
důležité pochopit základ. Muž, aby mohl naplňovat své poslání, byl od přírody vyba-
ven zcela a úplně jinými vlastnostmi než žena. On se k naplnění své vize nepotřebuje 
citově vylévat do všech stran, on potřebuje myslet jasně, zpříma, ostře. Musí být 
vybaven silou, která mu umožní záměr dotáhnout do konce. A je jedno, jestli je to 
lovení mamuta pro celek nebo vybudování firmy pro celek, nebo napsání románu pro 
celek. Pokud se chlapci daří zůstat v této své síle, má velkou šanci, že se bude cítit 
naplněn. Kdykoliv skončí svou misi, vrací se unaven a rád spočne v hebké podstatě 
ženy, načerpá sílu a znovu odchází. Žena, která je mužem chráněná a nemusí bojo-
vat s jeho egem, které se ji snaží podmanit, toto chápe a ví. Ví, že on u ní načerpá 
sílu, aby zase odešel tvořit pro celek, ale také ví, že se vrátí. Žena si muže za jeho 
činy váží a muž si váží ženy jako spolutvůrce. 

Ideál, že? A zcela jistě je možný. Ženský princip je svou podstatou bezbřehost, 
emocionalita a něha. Muž musí pochopit, že pro ženu odhozená fusekle znamená 
projít se celým vesmírem emocí a že je pro ni velmi těžké tyto emoce ukočírovat,  
a že to ani není jejím úkolem. Naopak, žena má být emocionální, to je zase její přiro-
zenost. Má umět cítit věci mezi nebem a zemí, má rozumět a poslouchat svou intuici, 
má zavětřit, když na její dítě padá kámen, má mít pro muže nelogické a protichůdné 
pocity. Muž, který toto chápe, nebude ženě podstrkovat domněnky o hysterii jen 
proto, že on sám se projevu ženy bojí. Muž, který dovolí ženě se projevit, přijmout 
její emoce, ať jsou jakékoliv, si automaticky buduje její respekt, aniž by proto musel 
dělat cokoliv dalšího. 

Opět to zní jednoduše. Jenže muži se ženských emocí bojí, jsou pro ně nepře-
hledné, jsou pro ně zdrojem výčitek, požadavků, kterým nerozumí. Žena, která je pro 
své emoce ponižována, začne mužem pohrdat. A další kamínek k válce v kuchyni 
je nabíledni. Emoce ženy a její nelogičnost je v pořádku, touha po samotě a klidu 
u muže je také v pořádku. Zkusme se alespoň nenechat vtáhnout do pocitu, že ten 
druhý nám to dělá schválně. Pokud se muž naučí brát ženskou intuici a její „divné“ 
pocity vážně, má vyhráno. Pochopil přínos ženy pro sebe. Pokud žena umí muže 
pustit, nechat mu svobodu a důvěřovat jeho síle, má vyhráno. Bude se k ní vracet 
dobrovolně a rád. Ani v minulosti zcela jistě nebyly vztahy tip top, ale ženy měly 
obrovskou výhodu proti dnešním ženám… Mohly spolu sdílet, jejich základní potře-
ba byla naplněna mezi jinými ženami. Čekaly na své muže ve společenství žen, ne 
zavřené v bytech mezi čtyřmi stěnami. Když se muži vrátili domů, byly vypovídané 
a nevrhaly na ně hned další problémy, které by měli řešit, a své emoce, kterým by 
měli naslouchat. 
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Četla jsme vtip, a myslím že je také velmi výstižný. Žena: „A miluješ mě?“
Muž: „Ano, samozřejmě, vždyť jsem ti to přece před třiceti lety řekl a určitě bych 

ti řekl, kdyby se něco změnilo.“ 
Další fatální míjení mezi principy. Muž zaujme postoj a drží… Nechápe, proč by 

ženu měl pořád utvrzovat v tom, co je přece jasné. Je jasné, že se mu líbí, že ji má 
rád, jinak by s ní přece nebyl! No a žena to vnímá z opačného konce. Bere vztah jako 
květinu, která se zasadí, a aby rostla, musí se o ni pečovat, musí se zalévat. Vztah je 
živá organická bytost. Nestačí zasadit, a hotovo. Vztah je každodenní práce. A žena 
je jako květina, když není zalévána, vadne. Nedožaduje se pozornosti z rozmaru, ale 
opět z přirozenosti, je to pro ni výživa. Pokud se jí pozornosti nedostává, začne o ni 
škemrat, muži se zprotiví a otravuje ho to. A spouští se další kruh. 

Taky není od věci v cestě k vzájemné harmonii přestat očekávat, že muž bude 
reagovat jako kámoška. Nebude. A žena není parťák do nepohody, se kterým se dá 
tak krásně mlčet. 

V dnešní době je samozřejmě těžké vážit si muže, když vidíme zoufalce v hos-
podách, stejně jako žen, na které krásně sedí přirovnání slepice. Vždy je možné se 
rozhlédnout pořádně. Nejsou všichni takoví! Muži jsou úžasní. Nesou si svá zranění, 
a mě jejich princip nepřestává fascinovat. Ženy jsou nádherné bytosti, schopné vcítit 
se třeba do kamene. A jak někdy někdo řekl, muž a žena se nemusí chápat, stačí, 
když se budou milovat. 

Krásný masopustní čas mužům, ženám a dětem.

 Mgr. Jitka Dostálová
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Zprávy z obecního úřadu
Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce Chvalčov ze dne 9. 12. 2022 

 Zastupitelstvo obce projednalo
• a schvaluje program jednání.
• a schvaluje volbu ověřovatelů zápisu, jmenování sčitatele hlasů a zapisovatelů.
• a schvaluje návrh rozpočtu obce na rok 2023 se závazným ukazatelem: objem 

příjmů ve výši 32 700 000,- Kč a výdajů ve výši 43 700 000,- Kč, financování 
11 000 000,- Kč ze zůstatku na obecních účtech.

• a schvaluje návrh střednědobého výhledu rozpočtu na rok 2024 až 2026, který 
má v roce 2024 výši příjmové a výdajové částky ve stejné hodnotě 32 150 tis. Kč, 
v roce 2025 je výdajová částka ve výši 41 650 tis. Kč a příjmová částka ve výši 
32 150 tis. Kč, financování rozdílu je řešeno čerpáním úvěru. V roce 2026 je pří-
jmová část ve výši 32 150 tis. Kč, výdajová část ve výši 29 650 tis. Kč a splátkou 
úvěru ve výši 2 500 tis. Kč. 

• a schvaluje směnu části obecního pozemku parc.č. 364/1, v k.ú. Chvalčova 
Lhota, druh pozemku trvale travní porost, o výměře 32 m² za část soukromého 
pozemku parc.č. 364/21, o výměře 32 m2 v k.ú. Chvalčova Lhota, druh pozemku 
trvale travní porost a schvaluje odprodej části obecního pozemku parc.č. 364/1, 
k.ú. Chvalčova Lhota, druh pozemku trvalý travní porost, o výměře 29 m² za cenu 
200 Kč/1m². Náklady na pořízení GP, vypracování smlouvy a náklady spojené 
s poplatkem za vklad do KN hradí žadatel a obec Chvalčov rovným dílem. Tímto 
usnesením se revokuje usnesení ZO č. 7/2022 ze dne 15.9.2022 v celém jeho 
obsahu.

• a schvaluje rozpočtové opatření č.5/2022 v projednaném znění.

 Zastupitelstvo obce bere na vědomí
• kontrolu usnesení č. 02/2022 ze zasedání ZO Chvalčov ze dne 15.11.2022 
• průběžné zprávy o činnosti rady obce za období od 15.11.2022 do 09.12.2022
• informace k připravované inventarizaci majetků a závazků obce Chvalčov
• informaci o schválení návrhu rozpočtu Svazku obcí pro hospodaření s odpady  

pro r. 2023 ve výši příjmů 1 000,00 Kč, výdajů 300 000,- Kč, financování  
-299 000,- Kč. 

Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 14. 12. 2022
 RO projednala a rozhodla:
• schvaluje uzavřít Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. SML 1/04/2022 na stavbu 

Silnice II/497 uzavřenou s projektantem Ing. Jiřím Škrabalem. Předmětem dodat-
ku č.1 je změna dílčích termínů ve výše uvedené smlouvě v článku IV. "Termíny  
a místo plnění" - nový termín dokončení PD - 30.06.2023, zbývající termíny 
budou úměrně posunuty na nové termíny do 30.04.2024. Dodatek č.1 se uzavírá 
z důvodu prověření stávající kanalizace kamerovými zkouškami, vytyčení stávají-
cího vedení plynového potrubí, projednání návrhu šířkového a směrového řešení  
s vlastníky trvale dotčených pozemků, rozšíření rozsahu PD o úsek k parkovišti  
u školy v délce cca 130 mb. 
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• schvaluje cenovou nabídku od Ing. Jiřího Škrabala, ve výši 8 000,-Kč (cena bez 
DPH) na zajištění geodetických podkladů pro rozšíření záměru stavby Silnice 
II/437 Chvalčov o úsek v délce cca 130 mb. směrem k parkovišti u ZŠ Chvalčov.

• schválila CN od Technických služeb Bystřice pod Hostýnem s. r. o. na výměnu 
vodičů VO za izolované vodiče v délce 440 m a výměnu rozvaděče veřejného 
osvětlení RVO4 v ulici U Vesničky za celkovou cenu 130 892,40,-Kč (cena bez 
DPH). V tomto úseku máme neizolované vodiče, často dochází ke zkratům  
a vypínání veřejného osvětlení, výměna rozvaděče byla plánovaná z důvodu 
opotřebovanosti.

• schvaluje uzavřít novou, upravenou Smlouvu o zajištění služeb pro Českou poštu, 
s.p., předmětem smlouvy je zajištění provozování pošty Partner v roce 2023. 
Česká pošta upravuje podmínky smlouvy a navyšuje na rok 2023 měsíční příspě-
vek obci na 17 144,-Kč, což představuje navýšení o 18,5 %.

• schvaluje uzavřít Dodatek č. 8 ke Smlouvě o nájmu a provozování vodovodu 
v obci Chvalčov s SKD-stavební Lipník nad Bečvou s.r.o. Předmětem Dodatku č.8 
je prodloužení trvání smlouvy na provozování obecního vodovodu do 31.12.2023.

• schvaluje uzavřít Smlouvu o právu provést stavbu na obecním pozemku parc.č. 
pozemku p.č. 627/5 v místě přiléhající k zahradě p.č. 352/1 v k.ú. Chvalčova 
Lhota. Předmětem smlouvy bude zatrubnění příkopy a dočasné uložení beto-
nových panelů v souvislosti se stavbou RD. Náklady spojené s celou akcí hradí 
žadatel.

• schvaluje uzavřít Smlouvu o zřízení služebnosti s Povodím Moravy, s.p., 
Předmětem smlouvy je zřízení služebnosti spočívající v právu na části dotčených 
pozemků parc.č. 648/21 a parc.č. 648/1 v k.ú. Chvalčova Lhota umístit, provozo-
vat a udržovat stavbu pod názvem výpusť dešťové kanalizace z areálu ZŠ a MŠ 
Chvalčov a stavbu pod názvem výpusť dešťové kanalizace z ulice Javornická, 
obec Chvalčov. Celková výše náhrady za zřízení služebnosti bude ve výši 5 000 
Kč (cena bez DPH) a 3 000 Kč za narovnání vzájemného vztahu za užívání těchto 
staveb bez smluvního vztahu.

• schvaluje uzavřít Dodatek č.5 ke Smlouvě o dílo ze dne 28.01.2020 s firmou 360 
DEGREES CONSTRUCT s.r.o. Tímto dodatkem ke smlouvě v důsledku zpětvzetí 
žádosti o závazné koordinované stanovisko objednatelem z důvodu aktuálních 
komplikací v území stavby (sesuvy půdy) na akci "Komunikace Pod Lomem"

 1) upravuje cenu díla – zhotovitel vystaví fakturu na práce skutečně provedené  
k datu 22/11/2022 ve výši 27 000,-Kč (cena bez DPH).

 2) další projektové práce na realizaci akce "Komunikace Pod Lomem" jsou tímto 
dodatkem ukončeny dohodou. V případě vyřešení situace v území stavby a obno-
vení prací bude na dopracování PD uzavřená nová smlouva o dílo.

 3) projektové práce na akcích "Přechod pro chodce na ulici Školní u zastávky" 
a "Přechod pro  chodce na ulici Na Kamenci" jsou tímto dodatkem rovněž ukon-
čeny z důvodu zamítavých stanovisek Ředitelství silnic Zlínského kraje a KŘP 
Zlínského kraje, územní odbor Kroměříž, dopravní inspektorát. 

• schvaluje uzavření Smlouvy o zřízení věcného břemene č. : OT-014330050221/001-
ADS s EG.D, a.s. Předmětem smlouvy je umístění distribuční soustavy – kabe-
lové vedení VN na obecním pozemku parc.č. 1041/2 v k.ú. Chvalčov. Věcné 
břemeno se sjednává jako časově neomezené a zaniká v případech stanovených 
zákonem. Jednorázová náhrada za zřízení věcného břemene se sjednává ve výši 
1 000 Kč.
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• schválila cenovou nabídku od NVB LINE s.r.o., na projektové práce dopravního 
značení v obci za 15 000,-Kč bez DPH. V cenové nabídce je zahrnuta projektová 
dokumentace a vyřízení povolení na příslušných úřadech. Obrátili jsme se na 
firmu NVB LINE na vyřešení dopravního značení do Dědiny, V Uličce..., nabídnou  
i možnosti realizace zpomalovacích prvků.

• schvaluje cenovou nabídku od firmy ENVI stavby s.r.o., na havarijní opravu kana-
lizace v ulici Svornosti za cenu 58 940 Kč bez DPH. Kamerové zkoušky nátoku do 
předního potoka ukázaly zborcení betonového potrubí a sesutí betonových desek 
do potrubí. Tím došlo k značnému omezení průtoku vody do předního potoka. 
Bylo nutné provést výkop v narušeném místě, který odhalil příčinu zboření, resp. 
rozbourané vrchní části betonového potrubí nátoku. Byly zbudovány opěrné stěny 
a vrchní část potrubí byla zabezpečena betonovou vrstvou s kari sítí.

• schvaluje cenovou nabídku od firmy ENVI stavby s.r.o., na úpravu účelové komu-
nikace v Dubinách za cenu 29 950 Kč bez DPH. Jedná se o úpravu této komu-
nikace v souvislosti s investiční akcí - zbudování kanalizačního a vodovodního 
řadu v této lokalitě. V souladu se zadáním této stavby bude finální realizace zpev-
něného povrchu komunikace řešena v jarních měsících roku 2023. Kanalizační  
a vodovodní řad je zbudován, zároveň zde probíhaly výkopové práce pro přípoj-
ku NN. V místě stoupání byl povrch komunikace po těchto činnostech nestabilní  
a neumožňoval plynulý příjezd do chatové oblasti. Povrch komunikace byl dosy-
pán kamenivem a zhutněn. V rámci této CN budou upraveny i výtluky a výmoly 
účelové komunikace přímo v chatové oblasti.

 RO bere na vědomí
• informaci starosty obce o průběžném stavu prací na zajištění stavebních povolení 

ke dvěma investičním akcím obce Chvalčov. Finální verze projektových dokumen-
tací, vč. vyjádření dotčených orgánů k investičním akcím s názvem "Stavební 
úpravy a udržovací práce RD č.p. 122, parc. č. 51/1 a 63/3, k.ú. Chvalčov"  
a "Kulturně společenské centrum Chvalčov" byly podány k zajištění koordinova-
ného stanoviska. Předpokládaný termín získání stavebního povolení - 1. kvartál 
roku 2023.

• informaci od ředitelky ZŠ a MŠ Chvalčov o nově vydaném ceníku nájmů a služeb 
za tělocvičnu, posilovnu, multifunkční hřiště a za pronájem sportovišť na pořádání 
sportovních turnajů s platností od 01.01.2023.

Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 28. 12. 2022
 RO projednala a rozhodla:
• schvaluje rozpočtové opatření č. 6/2022 v tomto znění: 
 1. V rozpočtu roku 2022 nebyla obsažena částka na I. etapu „Modernizace fot-

balového hřiště Chvalčov“, která byla nyní dokončena. Paragraf 3412 Sportovní 
zařízení v majetku obce navyšujeme o částku 350 tis. Kč. 

 2. Členové JSDHO Chvalčov obdrželi odměnu starosty obce, která žádá navýšení 
§ 5512 Požární ochrana o částku 83 000,- Kč. 

 3. Další úpravy rozpočtu představují přesun rozpočtových prostředků v rámci 
jednotlivých paragrafů, tak abychom předešli porušení rozpočtové kázně.
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Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 10. 1. 2023
 RO projednala a rozhodla:
• uděluje souhlas s umístěním vodovodní a kanalizační přípojky na pozemku p.č. 

352/2, 627/5 a 627/6 v k.ú. Chvalčova Lhota k novostavbě RD na pozemku par. 
č. 352/1 v k.ú. Chvalčova Lhota. 

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu kanalizační a vodovodní pří-
pojky na obecních pozemcích parc. č. 352/2, 627/5, 327/6 v k.ú. Chvalčova Lhota. 

• schvaluje uzavření Smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene č.: 
OT-001030077223/001-MOPR s firmou EG.D, a.s. Smlouva o zřízení věcného 
břemene bude uzavřena za účelem umístění distribuční soustavy kabelového 
vedení NN na obecním pozemku parc. č. 352/2,627/5,627/6 v k.ú. Chvalčov Lhota 
za jednorázovou úhradu v celkové výši 3 000,-Kč. Jedná se o zemní uložení 
kabelu NN v tělese MK v ulici Paseky pro budoucí stavbu RD na pozemku parc.č. 
352/1 v k.ú. Chvalčova Lhota.

• schvaluje prodloužení záměru rekonstrukce průtahu obce, resp. rozšíření zadání 
projektové dokumentace na dílo s názvem "Silnice II/437: Chvalčov", kterou zpra-
covává dopravní projektant Ing. Jiří Škrabal, až po nájezd k parkovišti před ZŠ  
a MŠ Chvalčov. RO pověřuje starostu obce o zaslání žádosti na zpracovatelskou 
firmu o předložení návrhu na případnou úpravu ceny za celkové dílo.

• schválila cenovou nabídku od Medřa stavební s.r.o., ve výši 30 664,- Kč (cena bez 
DPH) na provedení kontrolní činnosti – zkoušek kanalizace a souvisejících prací 
na akci: Kontrola stávající kanalizace. Projekční práce na stavební akci s názvem 
"Silnice II/437: Chvalčov" si vyžadují přesné zmapování technického stavu, polo-
hy a průchodnost stávající splaškové a dešťové kanalizace.

• pověřuje starostu obce oslovit projektanta Ing. Aloise Pokorného k předlože-
ní cenové nabídky na zpracování projektové dokumentace na stavební akci  
s názvem "Odkanalizování ulice Lázně". Projektová dokumentace pro odkana-
lizování celé části lokality Lázně Chvalčov vč. ulice Pod Lomem a Lesní je již 
rozpracovaná. V souvislosti s řešením sesuvného území v této lokalitě je v její 
části vyhlášena stavební uzávěra. Dle vyjádření stavebního úřadu je možné pro-
jektovat a následně požádat o stavební řízení pro realizaci odkanalizování v ulici 
Lázně. O zbývající části bude rozhodnuto po výsledcích geologického průzkumu 
a případných sanačních opatřeních.

• schválila podat žádost na dotaci Zlínského kraje pro JSDH na nákup modulů pro 
terénní čtyřkolku – modul pro hašení s nádrží. Cena čerpadla je 185 000,-Kč  
a míra dotace činí 70 % a zbylých 30 % hradí obec. Jedná se o kompletní hasicí 
soupravu s nádrží, motorem, membránovým čerpadlem, vysokotlakou hadicí na 
navijáku, které zajistí rychlé a efektivní nasazení při lesních požárech, požárech 
vozidel, popelnic a odpadů. Čerpadlo bude umístěné na korbě čtyřkolky.

• schvaluje vypsání výběrového řízení na stavební akci s názvem „Parkoviště – 
obecní úřad Chvalčov“ dle zpracované projektové dokumentace pro provádění 
stavby. RO schvaluje Ing. Josefa Koplíka, Chropyňská 1708/101, Kroměříž 767 
01, za dodavatele výběrového řízení za cenu 15 000 Kč.

• schválila nový ceník krátkodobého pronájmu KD s platností od 1. 4. 2023. 
• schválila úpravu sazeb v ceníku služeb, které poskytuje obec.
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• schválila žádost pana Petra Umriana, na pronájem reklamní plochy na sloupu 
veřejného osvětlení směrem na Tesák k umístění poutače na restauraci a penzi-
onu pod Kyčerou na Tesáku. Cena za pronájem je stanovena RO 400,- za kalen-
dářní rok, doba pronájmu je na 5 let.

 RO bere na vědomí:
• nabídku od firmy Galileo Corporation s.r.o., na elektronickou úřední desku. Do 

budoucna o elektronické úřední desce obec Chvalčov uvažuje, realizace by byla 
zadána právě firmě Galileo, která nám spravuje obecní webové stránky a byla 
by tak zajištěna kompatibilita s obecním webem. Firma Galilelo nabízí realizaci 
elektronické úřední desky, resp. její opláštění z kvalitních materiálů a garantuje 
nízkou energetickou náročnost jejího provozu. Jedná se o moderní nástroj, který 
nabízí především zjednodušené elektronické vyvěšování dokumentů na úřední 
desku, které není omezeno prostorem prosklených vitrín, občanům nabízí náhled 
na vybrané stránky, bylo by možné vyhledávat autobusové spoje a dohledat aktu-
ality obce, které jsou uvedeny na webových stránkách a další.

• informaci o pojistné škodní události. Ve čtvrtek 22. 12. 2022 na budově č.p. 772 
(obecní byty za školou) led ze střechy poškodil okapy, parapety a plechové lemo-
vání stříšky. Škodní událost je řešena v rámci pojištění obecního majetku.

• informaci o dotaci, která je určena na zpracování místní energetické koncepce, 
která by měla být nástrojem a návodem, jak optimalizovat dodávku energie vůči 
energii spotřebovávané v lokalitě konkrétní obce nebo dobrovolného svazku obcí. 
Místní energetická koncepce by tak měla být dokumentem, podle něhož by místní 
samospráva měla postupovat při komplexním řešení zajištění dodávky a spotřeby 
energie v příslušné lokalitě nebo také při dílčích řešeních v rámci jejích jednotli-
vých částí. 

Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
období vánočních svátků, které, pevně věřím, jste si užili a využili k načerpání 

sil do dalšího roku, je už tak trošku vzdálenou vzpomínkou a my všichni jsme opět 
naplno zapojeni do pracovních procesů a každodenních povinností. Stejně tak jsme 
na obci hned od začátku nového roku rozjeli všechny přípravné práce pro splnění 
náročného plánu, který jsme si v zastupitelstvu pro letošní rok odsouhlasili. Potěšující 
zprávou pro hospodaření obce byl výsledný zůstatek na našich účtech, který díky 
daňovým příjmům byl vyšší proti našim odhadům. Dalším výrazným bonusem pro 
naše finance byla obdržená dotace od Státního fondu dopravní infrastruktury na 
stavbu cyklostezky. I když jsme věřili, že by tato dotační akce mohla vyjít, vždy je to 
proces administrativně náročný a raději, resp. spíše z opatrnosti, tuto částku do pří-
jmové stránky rozpočtu neuvádíme. Tato situace nám umožňuje zahrnout do investic 
a oprav další záměry, které doplní stavební akce ve schváleném plánu investic.      
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V letošním roce bychom chtěli postavit parkoviště u obecního úřadu, které nabíd-
ne 16 parkovacích míst, rozšíří se tak možnost bezpečného stání pro návštěvníky 
OÚ, pošty, obchodu a turisty. Stavební povolení na stavbu parkoviště je již vydané, 
připravujeme podrobné podklady pro zahájení výběrového řízení. Další náročnou 
stavbou bude chodník v ulici Javornická a U Vesničky, očekáváme vydání staveb-
ního povolení, zároveň zadáváme zpracování podrobné projektové dokumentace 
pro provedení stavby, včetně rozpočtu tak, aby mohlo být zahájeno výběrové řízení 
na dodavatele stavby. Třetí plánovanou akcí bude výměna vodovodního řadu v ulici  
U Revíru v délce 450 m, kde bude zároveň napojen posilový zdroj vody pro obecní 
vodovod, zde již schválení stavebního záměru máme. Na tuto akci budeme podávat 
žádost na dotaci u Ministerstva životního prostředí. Mimo plánované investice je 
v procesu zpracování žádosti o dotaci u Ministerstvo průmyslu obchodu na rekon-
strukci veřejného osvětlení, kterou nám administruje odborná dodavatelská firma. 
Kromě administrace zpracuje odborný posudek a doporučí vhodný typ svítidel pro 
jednotlivé části VO v obci. V jarních měsících budeme pokračovat na rozpracovaných 
stavbách – automatizovaná závlaha a záchytná síť na fotbalovém hřišti a dokončení 
zpevněného povrchu při nájezdu do chatové oblasti v Dubinách. Na stavebním úřadě 
v BpH nám běží stavební řízení na Kulturní areál pod Kozincem a na rekonstrukci 
domu č.p. 122, kde je projektováno rozšíření zázemí pro JSDH Chvalčov a rozšíře-
ní sociálního zázemí. V plném běhu je projektování průtahu obcí a architektonická 
studie na rekonstrukci základny technických pracovníků s vybudováním sociálního 
bydlení v podkrovním prostoru budovy.

S počasím je to jako na houpačce, předvánoční sněhová nadílka nás prověřila 
v připravenosti na zimní údržbu komunikací a chodníků a doufali jsme (hlavně děti), 
že si sněhové nadílky během vánočních svátků užijí naplno, obleva a deště však zha-
tily všechny plány. Tak přeji dětem, ať jim počasí přeje pro blížící se jarní prázdniny, 
ať si užijí lyžovačku a vám všem hodně sil a pevné zdraví.    

Ing. Jan Chlápek, starosta obce

Vítáme mezi nás nové občánky:

Ondřej DVOŘÁK

Tereza KONEČNÁ

Vít KOVAŘÍK

Rodičům přejeme hodně radosti 

a maličkým krásný a spokojený život …
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Jubilanti
Nedávno oslavili významné životní 

jubileum naši občané – pan Miroslav 
Tvarůžek, paní Naděžda Švehlová, 
paní Jarmila Janečková, paní Františka 
Zajíčková a paní Eliška Zicháčková. 
Oslavence a oslavenkyně navštívil 
pan starosta Ing. Jan Chlápek a mís-
tostarostka paní Anna Adámková, Dis. 
Popřáli jim pevné zdraví a mnoho spo-
kojenosti do dalších let. Připojujeme 
se k přání všeho dobrého, ať Vás, milí 
jubilanti, provází jen to dobré.

Jarmila Janečková

Miroslav Tvarůžek Františka Zajíčková
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Vzpomínka
80. výročí narození Petra Balgy

Letos by se životního jubilea 80 let 
dožil dlouholetý chvalčovský občan pan 
Petr Balga, který se narodil 12. února 
1943 v Břeclavi. Později se přestěhoval 
do regionu pod Hostýnem, kde strávil 
více jak polovinu života. V roce 1973 
nastoupil do SOS dětské vesničky, kde 
pracoval jako zástupce vedoucího, peda-
gog a správce. Roku 1988 se spolu 
s manželkou stali pěstouny a přijali do 
své rodiny 7 dětí. Věnoval se ve volném 
čase také dalším dětem, které neměly 
vlastní rodiče. Mezi jeho koníčky patřilo 
modelaření, fotografování, sběratelství 
a hudba, což předával dalším generacím prostřednictvím kroužků, které vedl i ve 
vyšším věku.

Petr byl hodný člověk, skvělý kolega a kamarád. Poctivé a trpělivé práci pro děti  
v SOS dětské vesničce ve Chvalčově věnoval téměř 50 let svého života. Odešel 
náhle dne 8. srpna 2022.

Bylo nám ctí po jeho boku několik let pracovat a sledovat jeho laskavý přístup, 
kterému nechyběl nadhled a humor. V mnohém byl pro nás inspirací a příkladem. 
Budeme vzpomínat s respektem a úctou.

Za kolektiv kolegů z SOS dětské vesničky Mgr. Radim Kejík

Volby
Zpráva okrskové volební komise o výsledcích VOLBY PREZIDENTA, 

která se konala ve dnech 13. a 14. 1. 2023, 
druhé kolo volby ve dnech 27. a 28. 1. 2023 

Okrsková volební komise ve Chvalčově pro volbu prezidenta republiky pracovala 
v celkovém počtu 12 členů. 

Složení komise bylo následující:
• zapisovatelka:  Andrea ZÁBRANSKÁ
• předseda:  Michal SEDLAŘÍK
• místopředseda: Petra BĚLÍKOVÁ
• členové:  Jaroslava BEZDĚKOVÁ Viera SEDLAŘÍKOVÁ
  Michaela JURÁŠKOVÁ Berenika TELIČKOVÁ
  Tereza KOLAJOVÁ Jarmila TRŇÁKOVÁ 
  Danuše KUŽELOVÁ  Ludmila ZAHRADILOVÁ
  Lenka MIKALOVÁ 
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Všichni členové okrskové volební komise složili předepsaný slib a vykonávali funk-
ci v souladu s ustanovením § 18, odst. 5), zákona č. 275/2012 Sb., (zákon o volbě 
prezidenta republiky a o změně některých zákonů).

Výsledky prvního kola volby prezidenta r republiky ve volebním okrsku CHVALČOV: 
• Celkový počet osob 
 zapsaných do výpisů ze stálého a zvláštního seznamu voličů:  1327
• Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky:  936
• Počet odevzdaných platných úředních obálek:  936 
• Počet platných hlasů ve volebním okrsku celkem:  930
• K volbám prezidenta republiky v I. kole se dostavilo 70,54 % voličů 

Pořadí jednotlivých kandidátů podle počtu platných hlasů v prvním kole volby 

Umístění 
kandidáta
v okrsku 

Jméno a příjmení 
kandidáta

počet odevzdaných 
platných hlasů 

celkem

vylosované číslo 
kandidáta

1. BABIŠ Andrej Ing. 368 7
2. PAVEL Petr Ing. M.A. 269 4
3. NERUDOVÁ Danuše 

prof. Ing. Ph.D.
129 6

4. BAŠTA Jaroslav 65 2
5. FISCHER Pavel 53 1
6. HILŠER Marek 

MUDr. Bc. Ph.D.
26 9

7. DIVIŠ Karel PhDr. 15 8
8. ZIMA Tomáš 

prof. MUDr. DrSc.
5 5

C e l k e m 930 ---



14 15

Výsledky druhého kola volby prezidenta republiky ve volebním okrsku CHVALČOV: 

• Celkový počet osob 
 zapsaných do výpisů ze stálého a zvláštního seznamu voličů:  1316
• Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky:  941
• Počet odevzdaných platných úředních obálek:  941
• Počet platných hlasů ve volebním okrsku celkem:  935
• K volbám prezidenta republiky ve II. kole se dostavilo 71,50 % voličů 

Pořadí jednotlivých kandidátů podle počtu platných hlasů ve druhém kole volby
Umístění 
kandidáta
v okrsku

Jméno a příjmení 
kandidáta

počet odevzdaných 
platných hlasů 

celkem

vylosované číslo 
kandidáta

1. PAVEL Petr Ing. M.A. 484 4
2. BABIŠ Andrej Ing. 451 7

C e l k e m 935 ---

Zprávy z Charity
Charita Bystřice pod Hostýnem děkuje všem koledníkům a dárcům, kteří se 

podíleli na Tříkrálové sbírce 2023.
Ve dnech 4.–8. ledna 2023 vyšly do ulic města a okolních obcí skupinky koledníků, 

aby roznášely požehnání. Koledníci napsali na dveře domů zkratku K † M † B † pro 
rok 2023 a požádali o peněžitý příspěvek do zapečetěné kasičky.

62 skupinek, 248 koledníků = výsledek 506 170,00 Kč. Výnos sbírky je rozdělen 
podle předem daného klíče: 65 % vybraných prostředků se vrací charitám, které je 
vykoledovaly, 15 % je určeno na velké diecézní projekty, 10 % putuje do krizového 
fondu, odkud jsou uvolněny při mimořádných událostech a na pomoc v zahraničí,  
5 % využije na své projekty Charita Česká republika, 5 % tvoří zákonné režie sbírky.

Charita Bystřice pod Hostýnem poskytuje především terénní služby, proto je pro 
nás prioritou zajištění dostatečného počtu a spolehlivosti aut. Vzhledem ke stáří (rok 
výroby 2003, 2005 a 2006) a vysoké poruchovosti vozidel, jsme nuceni v roce 2023 
vyřadit 4 automobily. Prostředky z Tříkrálové sbírky 2023 z části pokryjí pořizovací 
náklady 4 ekologických nízkoemisních vozidel na hybridní pohon z projektů IROP. 
Pomohou nám vyřešit již téměř krizovou situaci při zabezpečování služby na celém 
území působnosti. 

 Tříkrálová sbírka začíná už v listopadu. Plánování, propagace a organizace 
spousty doprovodných činností a stávajících i nových dobrovolníků probíhá až do 
konce roku. Následuje týden náročný hlavně pro koledníky a jejich maminky a všech-
no úsilí vyvrcholí v půlce ledna rozpečeťováním pokladniček, praním obleků a mojí 
povinností zveřejnit výsledky a poděkovat všem zúčastněným. Ráda bych tímto vyjá-
dřila svoje upřímné poděkování (nenašla jsem vhodnější slova, která by vystihla moje 
pocity vděčnosti za hladký průběh, vstřícnost a spolupráci – snad Pán Bůh zaplať!) 
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panu starostovi Zdeňku Rolincovi za přijetí, podporu a pomoc při koledování. Děkuji 
T. J. Sokol Bystřice pod Hostýnem, ZŠ T. G. Masaryka, ZŠ Bratrství a ZŠ Chvalčov 
za pomoc při náboru koledníků. Koledníkům z turistického oddílu Pawnee, klubu 
Stonoška a všem ostatním za šíření dobrých skutků. Jsem ráda, že jsme pro ty, kteří 
nám pravidelně pomáhají, mohli zorganizovat zájezd na živé vysílání Tříkrálového 
koncertu v České televizi. Ten by se mohl stát tradiční odměnou pro naše koledníky.

Dále děkuji farnostem Bílavsko, Rusava, Loukov, Rajnochovice, Blazice, Vítonice 
za spolupráci při organizaci, kaplanovi P. Josefu Biernátovi za požehnání a P. Janu 
Hrudíkovi za poskytnutí zázemí na faře v Bystřici pod Hostýnem. Paní matrikářce  
a zaměstnancům městského a obecních úřadů za propagaci sbírky a spolupráci 
při pečetění pokladniček. Zaměstnancům České pošty děkuji za ochotu při počítání 
výnosu sbírky. 

Děkuji všem dárcům, díky kterým bude naše organizace dál schopna vykonávat 
svoje poslání.

 Vladimíra Procházková
 koordinátorka sbírky 

 Charita Bystřice pod Hostýnem

Požehnání tříkrálové sbírky
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Okénko nejen do školy
Berušky a Sluníčka, to je naše školička

První dny a týdny nového roku jsou již dávno za námi, my se přesto ještě do 
loňského roku vrátíme. Konkrétně do posledního měsíce v roce, do prosince, kdy 
nás postihla chřipková epidemie a to doslova. Onemocněly téměř všechny děti i paní 
učitelky. Z tohoto důvodu se bohužel neuskutečnily některé, námi plánované akce, 
mezi které patřil:
• Vánoční koncert v ZUŠ pro děti 

ze třídy Sluníček
• Zpívání se školáky v MŠ – děti ze 

třídy Berušek
• Nadílka od Ježíška

Poslední zmiňovaná akce pro-
běhla hned první den po vánoč-
ních prázdninách a pozdní příchod 
Ježíška zhola nic neubral na radosti 
dětí - „Ježíšek přece věděl, že byly 
děti nemocné a proto přišel, až byly 
ve školce“. 

Nadále se věnujeme nadstan-
dardním aktivitám, o kterých jsme již 
psaly v předešlém vydání.
Máme za sebou: 
• Pohybovou hodinu s trenérem 

FAČR
• Společné zpívání koled s žáky ZŠ
• Živý betlém ve spolupráci s obcí 

Chvalčov
• Schůzku rodičů předškoláků s vý- 

chovným poradcem
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Pro děti, které nastoupí v září do 1. třídy, bude pod vedením p. učitelek ze ZŠ zahá-
jen kroužek „Budeme školáci“
• Karneval v MŠ
• Projektový den – Od dřeva k loutce

Některé naše další akce se odvíjí od počasí, a tak jsme rády, že napadl sníh a my 
si můžeme užívat hrátky na něm a s ním. Pokud během týdne neroztaje, uskuteč-
níme i  „Sportovní den“ na Matůšku … Zda se nám to podařilo, se dočtete v příštím 
vydání Zpravodaje.

Naštěstí ne všechno je závislé na počasí, a tak si užíváme kopec radostí, ať už 
sníh je nebo ne. Z rozmarů počasí si nic neděláme.

Jedno velké přání na konec, ať jsme všichni zdraví, a to nejenom my ve školce, 
ve škole, ale i vy, milí čtenáři.

Za kolektiv učitelek MŠ Stanislava Jurásková

Základní škola
Měsíc leden je pro nás školáky ve znamení opakování učiva, ověřování nabytých 

vědomostí a hlavně pololetního vysvědčení. 
Letošní předávání vysvědčení probíhalo trochu jinak. Všichni společně jsme vyjeli 

na Hostýn, kde na nás čekaly úkoly s tajenkou a hledáním pokladu. Mladší děti 
stavěly stavby ze sněhu, zpívaly, počítaly, hledaly indicie, starší děti oprášily vědo-
mosti z vlastivědy a přírodovědy. Všichni jsme se potom společně sešli v restauraci 
Ovčárna.  Tady nás čekalo malé občerstvení, teplý ovocný punč a konečně i to 
vysvědčení! Za velkého potlesku všech si svoje první jedničky odnesli nejen prváčci, 
ale i většina žáčků ostatních tříd. Počasí bylo nádherné a všichni jsme si sváteční 
den moc užili. 

Osm žáků naší školy se již od loňského prosince poctivě připravovalo pod vedením 
paní učitelky Konečné a Chvatíkové na hudební soutěž. Letošní ročník Hostýnské 
píšťaličky 2023 pořádala nově cimbálová muzika Bukovinka. Akce se konala v sobo-
tu 28.1.2023 v prostorách ZUŠ Bystřice pod Hostýnem. Soutěže se zúčastnilo 18 
zpěváků, jejichž výkon podpořila svojí hrou cimbálová muzika Bukovinka. Početné 
publikum svým potleskem ocenilo výkony všech soutěžících. Děkujeme Lucii 
Vaculíkové, Kristýně Vaculíkové, Amálce Zapletalové, Jendovi Gomolovi, Františku 
Jakubcovi a Quidu Horákovi za pěknou reprezentaci školy (kvůli nemoci se nemohly 
zúčastnit Anežka Šípová a Lea Gomolová). Lucii Vaculíkové blahopřejeme k postupu 
do regionálního kola na Vsetíně.

Naše poděkování patří paní učitelce Konečné, která svůj volný čas věnovala pří-
pravě dětí na soutěž. Děkujeme za její péči a laskavou podporu.

Ve středu 25.1.2023 poměřili svoje znalosti z matematiky s žáky jiných škol Alan 
Dobranský a Michael Smítal.  Reprezentovali naši školu v Holešově na matematické 
olympiádě. 

Na již tradiční jarní turnaj v házené se zaměří hodiny tělesné výchovy pod vede-
ním pana Lišky. Od 9. března vymění žáci 3. až 5. ročníku prostředí tělocvičny za 
plavecký bazén. Čeká je 10 lekcí plavání v Přerově.

Připravujeme se také na třídní kola recitační soutěže, jejichž vítězové se utkají ve 
školním kole. Ten nejlepší bude naši školu reprezentovat v okresním kole soutěže  
v Kroměříži.

Nejen naši žáci pilně studují. V rámci dalšího vzdělávání pedagogů se naše paní 
učitelky zúčastnily těchto webinářů a seminářů:
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• IT – rozvoj informartického myšlení
•  Anglický jazyk
• Grafomotorika a vizuomotorika
• Rozvoj čtenářských dovedností
• Zdravé klima třídy
• Legislativní změny ve školství 2023 

Chystáme se také na příchod nových žáčků.
Od března pro ně připravujeme kurz Budeme školáci. V pěti lekcích se budou 

pod vedením paní učitelky Chvatíkové a Pagáčové připravovat na školní práci, roz-
víjet své schopnosti a dovednosti, které jsou důležité pro úspěšné zvládnutí školní 
výuky. Lekce budou zaměřeny na rozvoj grafomotoriky, vizuomotoriky i smyslového 
vnímání.

V úterý 21. března chystáme nejen pro nové žáky Den otevřených dveří.
Srdečně zveme rodiče našich žáků do vyučování. Od 14. 00 hodin do 16.00 hodin 

bude škola otevřena pro všechny, kteří se chtějí podívat, v jakém prostředí se naše 
děti vzdělávají.Pro předškolní děti budou připraveny interaktivní dílničky s odměnou.

Na všechny budoucí prváčky se těšíme 4. dubna u zápisu. 

Ivana Pagáčová

Školní družina v prosinci
Prosinec je u dětí, ale také u většiny dospělých nejoblíbenějším měsícem v roce. 

I tento měsíc jsme měli ve školní družině plný různých aktivit.
1.12.2022 jsme navštívili knihovnu v naší obci Chvalčov. Uvítala nás paní Ivana 

Zábranská a paní místostarostka. Paní Ivana Zábranská nás seznámila s knihov-
nou, kde najdeme knížky pro nejmenší a také pro školáky a dospělé. Byl připravený  
i program pro žáky naší družiny. V místnosti knihovny měla paní místostarostka Anna 
Adámková připravený pohádkový kvíz, kde děti podle obrázku skládaly pohádku a 
poté o ní vyprávěly. V místnosti malého sálu paní Ivana Zábranská měla připravené 
pracovní činnosti. Žáci tvořili vánoční zápichy do květináčů.

5.12.2022 bylo v družině Čertovské odpoledne plné her, soutěží, tance a zábavy. 
Malovali jsme a tvořili Mikuláše, anděla i čerta.

Na začátku měsíce jsme se věnovali vánočním zvykům a tradicím, vysvětlovali 
jsme si jejich původ a význam. Pouštěli jsme filmy a pohádky s vánoční tématikou. 
Kdo chtěl, napsal dopis Ježíškovi, co by si přál pod stromeček v naší družince.

Napadl nám sníh a my jsme si mohli užít radovánky ve sněhu na Matůšku. 
Sáňkování, bobování nebo koulování byla velká zábava. Před školou jsme postavili 
sněhovou sochu housenky, stromečku a sněhuláka.

Před Vánocemi jsme vyrazili do lesa na Kozinec ke krmelci, kam jsme dali dobroty 
pro zvířátka. Tato každoroční aktivita děti moc baví. Udělali jsme si vycházku po obci 
Chvalčov a předávali jsme vánoční přání bývalým zaměstnancům.

14.12.2022  vystoupil v družině školní sbor, který zazpíval vánoční písně a koledy.
22.12.2022 proběhla vánoční besídka ve školní družině s tancem, zpěvem  

a zábavnými hrami.

Školní družina v lednu
3.1.2023 naše školní družina měla nachystané dárky pod stromečkem od Ježíška. 

Děti měly velikou radost. Dostaly společenské a vědomostní hry, sáňky, boby, holky 
dostaly česací panenky a doplňky do kuchyňky. Klukům udělala největší radost 
autodráha.
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Začátek ledna jsme věnovali sportovním hrám v tělocvičně a vycházkám po naší 
obci. Jelikož nám zatím počasí nedovolilo, nemohli jsme vyzkoušet naše nové dárky 
na sníh.

Promítali jsme si, jak žijí zvířata v zimě, a na pracovních listech poznávali stopy 
zvířat. Malovali jsme obrázky lesních zvířat.

26.1.2023 se konal turnaj ve stolní hře Člověče nezlob se. 
Co nás čeká v únoru
- beseda o zdravém stravování s paní Miroslavou Kalabusovou
- povídání o tradicích a původu Masopustu
- přírodovědná soutěž
- sportovní odpoledne
- soutěž v malování na počítači
-  karneval v ŠD
-  návštěva dětí z MŠ
-  správné chování chodce a cyklisty
-  promítání zajímavostí našeho kraje
-  srdíčkový den

Kateřina Žůrková, Šárka Biová

Klub rodičů
Předposlední lednový víkend bylo na Chvalčově veselo. Posuďte sami .... Už před 

druhou hodinou začali přicházet rodiče s dětmi v krásných maskách. Všichni se těšili 
na veselý program plný soutěží, tance a zábavy s Ivanem. Lízátka, balónky, barev-
né obrázky na nás čekaly snad na každém rohu. Bufet byl plný sladkého i slaného 
občerstvení a tombola opravdu letos praskala ve švech. 

Děkujeme za vaši návštěvu a všem sponzorům za jejich štědrost. Kompletní foto-
galerie: https://klubrodicuzschvalcov.rajce.idnes.cz
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Karneval

Různé
Poděkování 

Obec Chvalčov děkuje Michalce Gajové a Vojtovi Krajcarovi za odchyt ztraceného 
psa před budovou Základní školy. Díky jim se pes dostal v pořádku k majiteli. 

Jak ušetřit něco málo na energiích
Většina z nás ví, že není dobré plýtvat vodou. Stejné je to i s energiemi, které 

jsou cennými zdroji. Snížení teploty pro vytápění místnosti o pouhý jeden stupeň 
sníží spotřebu až o 6 %. Přitom to na náš komfort nemá výrazný vliv. Je také dobré 
se zamyslet, zda teplo neuniká netěsnícími okny nebo nezateplenými stěnami. 
Jednotlivá doporučení sice někdy vypadají jako detail, ale ve výsledku přináší potřeb-
né snížení rodinných výdajů za elektřinu a teplo a přitom nehrozí, že bychom museli 
strávit zimu doma v čepici a šále. Ideální teplotu samozřejmě vnímáme každý jinak, 
ale pro Evropana je v průměru přijatelná teplota kolem 20ºC v hlavních obytných pro-
storech, pak na noc v ložnici či v kuchyni kolem 18ºC, kterou navíc částečně přitápí  
i sporák a trouba. Stejně tak si zkuste vzpomenout, když z domu odcházíte, a teplotu 
po dobu vaší nepřítomnosti snižte.

Větrejte krátce a intenzivně. Při větrání je lepší vypnout topení a okna otevřít 
dokořán. Tímto způsobem se rychle vyvětrá a stěny zůstanou teplé. Pokud větráte 
při pootevřeném okně a zároveň topíte, velmi plýtváte. 
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Zkuste si pořídit reflexní fólie za radiátor. Reflexní fólie stojí pár korun, ročně vám 
ale pomůže ušetřit až několik set. Umístěte ji na zeď za radiátor nebo za kamna, 
odrazí zpátky do místnosti až 90% tepla.

Používejte úsporné žárovky. Vydrží několikanásobně déle, ušetří až 80% elektřiny 
a jsou vhodné hlavně do lamp, které dlouho svítí – časté vypínání a zapínání jim 
škodí. Protože úsporné žárovky obsahují rizikové látky, nepatří do běžného odpadu.

Tímto způsobem se dá ušetřit tak, že to určitě pocítíte, a zároveň přečkat zimu  
v pohodlí a bez stresu. 

Akce Chvalčov:
18.2. Myslivecký ples KD CHvalčov
18.2. Masopust, sraz v 10.00 před Obecním úřadem, pochování basy  

v 17.30 v hostinci „Pod lipami“
17.–18.3. Bazárek KD Chvalčov
21.3. Diakonie KD Chvalčov
25.3. Papírové odpoledne MŠ a ZŠ Chvalčov
  1.4. Chvalčovský šmigrust KD Chvalčov
20.4. Posezení pro seniory
22.4. Otevírání studánek  Studánka Sklenářka
30.4. Pálení čarodějnic areál Pod Kozincem
26.5. Májová veselice, taneční zábava se skupinou „KARA“ v KD Chvalčov

Procházka s tajenkou 
Všichni, kdo chodíte na procházku s dětmi, tak víte, že je musíte nějak zabavit. 

Nejlépe nějakou hrou, aby cesta lépe utíkala. I přes naši obec vede taková procházka 
s tajenkou. Začátek je v Bystřici pod Hostýnem u kostela a jde se po naučné stezce 
Chodník Masarykových. Končí se u zahrádkářů na Chvalčově, ale plánuje se její 
rozšíření po celé trase až ke Švajgrovce. 

Další nenáročná a zábavná procházka je na Sv. Hostýně. Mapky s tajenkou 
jsou k dispozici na podatelně na obecním úřadě nebo si je můžete stáhnou na:  
www.region-kromerizsko.cz, kde najdete spoustu dalších tipů na výlety.

Odpadové hospodářství
Seznam látek, které rozhodně do kanalizace nepatří:
- Biologický odpad - zbytky z jídel, ovoce a zeleniny
- Tuky a oleje – fritovací a ostatní oleje z domácností
- Veškeré hygienické potřeby – vložky, inkontinenční pleny, hygienické tyčinky 

apod.
- Léky
- Chemické látky, jedy, žíraviny, kyseliny
- Zbytky čistících prostředků
- Těžké kovy (náplně rtuťových teploměrů)
- Staré barvy a ředidla
- Výbušniny, hořlavé látky, omamné látky, pesticidy
- Radioaktivní látky
- Infekční a karcinogenní látky
- Biologicky nerozložitelné tenzidy
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- Organická rozpouštědla
- Ropné látky, mazadla, oleje
- Silážní šťávy
- Průmyslová a statková hnojiva
- Látky, které změní barvu vody
- Látky, které by mohly způsobit ucpání potrubí
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Výsledek hospodaření s odpady obce Chvalčov za r. 2022
Obec Chvalčov vydala za likvidaci a svoz všech odpadů celkem 1 668 700,- Kč, a to za:
směsný komunální odpad ...................................................................... 654 000,- Kč
velkoobjemový odpad ............................................................................... 94 000,- Kč
bioodpad – vývoz hnědých kontejnerů ................................................... 224 000,- Kč
stavební a demoliční odpad ..................................................................... 83 000,- Kč
nebezpečný odpad ................................................................................... 27 000,- Kč
svoz zelených kontejnerů (Paseky, Dědina, u školy) ............................... 34 000,- Kč
svoz a likvidace papíru ........................................................................... 155 000,- Kč
svoz a likvidace plastů ........................................................................... 377 000,- Kč
svoz kovů ................................................................................................... 3 700,- Kč
svoz skla ................................................................................................... 17 000,- Kč

Příjem obce za zpětný odběr elektrozařízení:
Elektrowin (lednice, velké spotřebiče – sporáky, pračky, bojlery apod.) a Asekol (drob-
né elektro, TV, LCD, PC.) činil 15 000,- Kč
Od autorizované obalové společnosti EKO-KOM za zajištění zpětného odběru a vyu-
žití odpadů z obalů, byla obci poskytnuta odměna ve výši 269 000,- Kč 

Přehled v tunách o odvezeném odpadu z obce za r.2022

komodita t
plastové obaly 29,23
papírové a lepenkové obaly 26,75
objemný odpad 128,05
směsný stavební a demoliční 191,67
směsný komunální odpad 225,79
skleněné obaly bílé 13,9
skleněné obaly barevné 12,54
nebezpečný odpad ( barvy, laky..) 1,47
kovové obaly 1,26
biologicky rozložitelný odpad 115,49

Polystyren, zářivky a baterie jsou odváženy zdarma.

Na začátku roku 2021 vstoupil v platnost nový zákon o odpadech. Jeho hlavním 
cílem je předcházet vzniku odpadů a omezit množství ukládaného odpadu na sklád-
ky. Důležitým faktorem, který ovlivňuje vynaložené finanční prostředky, je čerpání 
slevy na skládkování komunálního odpadu.

Naše obec uplatnila slevu na odpady (směsný komunální a velkoobjemový – dále 
jen SKO a VO), jejichž množství nepřesáhlo v roce 2022 190 kg na jednoho oby-
vatele (trvale přihlášeného k pobytu v obci). V prosinci 2022 obec překročila tento 
stanovený limit 190 kg/občana, tudíž se poplatek za uložení SKO a VO odpadu zvedl 
v prosinci loňského roku z 500,- Kč na 900,-Kč/t.
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Limit pro uplatnění slevy za ukládání SKO a VO odpadu se dále každý rok bude 
vždy snižovat o 10 kg na obyvatele a rok.

V naší obci je hlášeno 1 614 obyvatel. Obec má nárok uplatnit slevu v roce 2023 
500 Kč/t na množství SKO a VO odpadu v celkové výši 290 t (1614 obyv. x 180 kg= 
290 520 kg = 290 t). SKO a VO odpad, který občané vyprodukují navíc, bude obci 
účtován bez slevy za 1000 Kč/t v souladu s platnou legislativou.
Zákon počítá s postupným zvyšováním ceny skládkovného za 1 tunu až na 1850 Kč 
za tunu v roce 2030.
Hlavním cílem tohoto zákona je tedy celkové snižování produkce odpadů a omezení 
množství ukládaného odpadu na skládky.  

Svozová firma, která provádí sběr, svoz a ukládání odpadu v naší obci, také navýšila 
od 01.01.2022 sazbu za svoz jedné tuny komunálního odpadu z 954,- Kč na 1127,- 
Kč. 
U separovaného sběru obec platí za jeden výklop u skla, papíru a kovu 195,50 
Kč, za jeden výklop u plastu je to 230,- Kč. Za jeden výklop BIO odpadu obec platí  
u kontejneru o objemu 770 litrů 230,- Kč a za kontejner o objemu 1 100 litrů 278,50 
Kč.

Na základě Obecně závazné vyhlášky obce Chvalčov č. 5/2021 a na základě zákona 
o odpadech č. 541/2020 Sb., byla výše poplatku za občana s trvalým pobytem v obci 
a za rekreační nemovitost v obci stanovena ve výši 500,- Kč/rok. Celková vybraná 
částka za místní poplatek za komunální odpad v r. 2022 činí 670 000,- Kč a za rekre-
ační objekty 158 000 Kč. Poplatek ve stanoveném termínu neuhradilo 3% občanů. 

Tento poplatek jsou povinni uhradit i občané s trvalým pobytem na ohlašovně,  
tj. Obřanská 145. V případě neuhrazení poplatku za komunální odpad bude popla-
tek vyměřen platebním výměrem na základě z.č. 541/2020 Sb. Zákon o odpadech  
a o změně některých dalších zákonů, §17a) odst. 4.

V porovnání s rokem 2021 obec výrazně snížila náklady na likvidaci velkoobjemové-
ho odpadu a suti ve sběrném dvoře. Tato skutečnost je dána zejména vymezením 
podílu VO a suti obci Loukov a Libosváry. Dalším důvodem je samotná separace a 
pečlivé třídění tohoto druhu odpadu přímo ve sběrném dvoře. V roce 2022 jsme tedy 
dosáhli celkově nižších nákladů na likvidaci odpadu v obci Chvalčov, ale vzhledem 
k nastavené legislativě v odpadovém hospodářství je pravděpodobné, že pokud 
nebudeme předcházet vzniku odpadů, nezaměříme se na možnosti snížení obsahu 
bio odpadu v černých popelnicích, celkové náklady na likvidaci všech odpadů v obci 
porostou.

ROK 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029
Kvóta na 
slevu mn. 
v kg/ obyv.

200 190 180 170 160 150 140 130 120
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Odpady L. P. 2022
Ekonomická krize se citelně projevila na míře produkce odpadů. Lidé více šetří, 

méně nakupují a tím pádem i méně vyhazují. Tak by šlo jednoduše shrnout, co nám 
říkají definitivní součty produkce odpadů na Chvalčově za rok 2022.

Ke skokovému úbytku došlo zejména u velkoobjemového odpadu a suti – té se 
z Chvalčova loni odvezlo o 124 tun méně než v roce 2021. Velkoobjemového odpadu 
(zelený kontejner na sběrném dvoře se starým nábytkem, koberci a podobně) ubylo 
v úhrnu za rok 2022 73 tun.

Částečně za to může jednoduchá účetní operace – v minulém roce si poprvé 
pětinu odpadů sběrného dvora připsaly na svůj odpadový účet Loukov a Libosváry. 
Občané těchto obcí totiž podle evidence tvoří zhruba pětinu zákazníků chvalčovské-
ho sběrného dvora.

I kdybychom si ale toto narovnání odmysleli, ubylo by 45 tun z velkoobjemu a 75 
tun suti. Takový skok za posledních 8 let nikdy nenastal. Podle Jana Blažka z chval-
čovského sběrného dvora lidé jednoduše jezdí méně, zejména se sutí. Stavební 
materiály podražily a různé práce se tedy častěji odkládají na později.

Aktuálních 112 tun velkoobjemového odpadu za rok je dobrou cestou k cíli, kterým 
by mělo být zhruba 70 tun tohoto odpadu v roce 2030. Je ale otázkou, jestli se směr 
podaří udržet i tehdy, až budou mít lidé znovu větší finanční rezervy. V minulých dvou 
letech se již na dvoře separovalo sklo a kování ze starých oken a dalších kusů, což 
se na váze velkoobjemového odpadu výrazně projevilo. Za úvahu do budoucna stojí 
zejména separace nábytkového dřeva a dřevotřísky – obojí má další využití a navá-
zání spolupráce s firmou, která materiál dále zpracuje, by váhu velkoobjemového 
odpadu dále znatelně snížilo. 

Velkoobjemový odpad (nikoli suť) je součástí nevytříděného směsného komunál-
ního odpadu. Dlouhodobě tvoří zhruba jeho třetinu. Zbylé dvě třetiny jsou odpady 
z popelnic.

Chvalčovské popelnice sice loni rovněž byly o něco lehčí, zhruba to ale odpovídá 
menšímu úbytku občanů (dle dat Českého statistického úřadu /ČSÚ/ žilo k 1. 1. 2022 
na Chvalčově 1594 občanů, tedy o 20 méně než v lednu 2020). Loni poprvé za delší 
dobu poklesla i váha vytříděných odpadů (papíru ubylo o dvě tuny, plastů o pět, skla 
o sedm tun). U papíru mohl mít menší vliv školní sběr, je ale pravděpodobné, že se 
zde opět projevila horší ekonomická situace a menší nákupy. 

Do roku 2030 bychom měli dosáhnout limitu 120 kg směsného komunálního 
odpadu (popelnice + velkoobjem) na občana. Pro dosažení tohoto cíle se prozatím 
vysoký odpadový limit každým rokem o 10 kg snižuje, doplatek obce za každou tunu 
přes limit naopak o 100 korun narůstá. Mnohé obce se již dnes pohybují pod hranicí 
150 kg odpadu na občana nebo jsou již „v cíli“ (120 kg na občana). Loňský chval-
čovský limit byl 190 kg odpadu na občana. Přes výrazné (a velmi pravděpodobně 
jen přechodné) snížení zejména u velkoobjemového odpadu se chvalčovský úhrn na 
občana stále pohybuje 17–25 kg nad limitem. Celkem velký rozptyl je dán tím, že 
obec eviduje 1614 obyvatel, ČSÚ ovšem 1593. 

Pokud bychom ale započetli jeden rekreační objekt (na Chvalčově jich máme 316) 
jako ½ trvale žijícího občana, na daný limit bychom loni téměř dosáhli. Je možné, 
že nějaké započítání rekreačních objektů se do metodiky postupně zavede, aby se 
vyřešila nerovnost mezi obcemi s chatami a bez nich. 

Je ale potřeba mít na paměti, že cíl udržitelného odpadového hospodářství leží  
o desítky kilogramů níže, navíc loňské „zlepšení“ lze připsat na vrub ekonomické 
krize, která snad nebude trvalá. Lze ale zmíněného cíle vůbec dosáhnout? 
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Mělo by to jít. Zvládli to ostatně i jinde. Řešení leží někde v kombinaci čtyř cest. 
Tou první je důslednější separace velkoobjemového odpadu na využitelné (a někdy 
obchodovatelné) složky. To má své nároky na prostor na sběrném dvoře, na čas jeho 
zaměstnanců a tedy na rozpočet obce. Druhou cestou je důsledný přístup k třídění 
bioodpadů z kuchyně – nejsnadněji na kompost (domácí nebo třeba sdílený v ulici, 
bytovce apod.), jinou možností je zavedení hnědých popelnic (jejich výhodou je, že 
se tento odpad snáze projeví v evidenci). Podstatnou součástí této cesty by měla 
být jakákoli motivace pro občany. Třetí cestou je pak spolupráce obcí na vyladění 
odpadového hospodářství v rámci širšího regionu. Některé dražší technologie svozu, 
třídění a dalšího využití odpadu pak mohou být finančně výhodné nebo alespoň 
únosné. 

No a čtvrtou cestou je osvěta. Pokud jste dočetli až sem, byla právě vykonána  
i na vás.

Pavel Kubaník

Pozdrav psa Bernarda
Zatoulaný pirát a pes Bernard

Zdravím Vás, milí čtenáři. Tak vám při těch dlouhých večerech s paničkou čteme 
knížku a najednou z té velké tlusté knihy, která mi voní jako rybí olej, vypadne list. 
Vrhnu se na něj, abych očichal, co to vlastně je, a cítím vůně, které neznám, také při 
olíznutí se obrázky na listu rozmazaly.

Panička rychle přiskočila a list mi vzala. Pak šla do pracovny, vzala velkou lupu  
a podrobně studovala všechny obrázky a divné písmo.

Zamračila se a říká, že to bude nějaká tajná zpráva starého námořníka, který se 
zatoulal na Hostýn a obdivoval vodu v našich studánkách na Chvalčově.

Tak si tak ležím v pelechu a přemýšlím, proč zabloudil až k nám, kam ho tlapky 
vedly.
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Koukl jsem na paničku a napadla nás stejná věc. Naučíme se něco z námoř-
nických dovedností a třeba pochopíme, proč se vydal starý mořský vlk k nám na 
Chvalčov. 

Co když tu zakopal poklad, nebo hledal jiné piráty, co o pokladu vědí?
Chlupy se mi zvědavostí ježí, když vidím, jak panička bere lano a začíná se učit 

vázat námořní uzly.
Žádná loď se bez lan a uzlů přece neobejde. 
Naučím Vás první uzel, ano? Věřím, že ho budete potřebovat. 

Lodní uzel patří mezi takové typy úvazů, které se úspěšně používají po staletí.

Kde domov tvůj
Jmenuji se Libor Bombík a narodil jsem se na Chvalčově. Na Chvalčově jsem 

prožil své dětství, a proto mi vždy zůstane v srdci, i když už mnoho let žiji v zahraničí. 
Nejlepší vzpomínky mám na výlety na Hostýn, stavění hrází v Bystřičce, sáňková-
ní na Matůšku, procházky po místních lesních stezkách: například z Tesáku přes 
Skalné, Hostýn a Paseky zpět domů. Jsem vášnivý cyklista a moc rád objevuji nové 
cyklostezky v okolí Hostýnských vrchů.

V roce 2000 jsem se rozhodl cestovat na Nový Zéland a tahle země se mi natolik 
zalíbila, že jsem se rozhodl tady žít. Bydlíme v městečku Napier, které se nachází 
na východní straně Severního ostrova. V roce 1931 postihlo město Napier velké 
zemětřesení a srovnalo všechny budovy se zemí, posléze byl nový Napier postaven 
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ve stylu Art Deco a do dnešního dne se tahle událost slaví druhý týden v únoru. Po 
celý týden se zastaví čas a město se promění do roku 1930.  Místní obyvatelé se 
převléknou do dobových kostýmů a vyrazí do ulic v historických autech. Nový Zéland 
je ostrovní země na jihozápadě Tichého oceánu. Skládá se ze dvou hlavních ostrovů 
– Severního a Jižního a dalších 700 malých ostrůvků. Hlavní město Nového Zélandu 
je Wellington, který se nachází na jižní části Severního ostrova, odkud se dá trajek-
tem přeplout na Jižní ostrov. Původní obyvatelé Nového Zélandu jsou Maoři a jejich 
tradice a jazyk se tady pořád udržuje.
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Greetings,
My name is Libor Bombik and I was born in Chvalcov.I have spent all my childhood 

and teenage years in Chvalcov therefore it will always stay in my heart even though 
I have been living overseas for many years now.My best memories I have growing 
up in Chvalcov are local forest walks especially trips to Hostyn and surrounding are-
as.I am a huge fan of mountain biking and always enjoy discovering new bike trails 
around Hostyn mountains.In the year of 2000  I have decided to travel all the way to 
New Zealand  to see what is like on the other side of the world and fell in love with 
this beautiful country so much so that I stayed here till now.Our family live in a town 
called Napier. It is located on the eastern coast of North Island.Napier was completely 
rebuilt after 1931 earthquake, the city is known for Art Deco landmarks celebrated till 
now every second week of February.During this festival the whole city goes back to 
the time of 1930 with people dressed up in costumes and vintage cars displays.New 
Zeland is an island country in the southwest Pacific Ocean. It consist of two main 
landmasses the North and South Island.The capital city of New Zealand is Wellington 
located on the south of North Island and connect the North Island with ferry.The Maori 
are the indigenous Polynesian people of mainland New Zealand and their culture as 
well as Maori language is widely practiced till today.
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České zvyky, tradice a pranostiky
HROMNICE, HROMNIČKY (POSVĚCENÉ SVÍČKY)

Plamen svíčky nás provází skoro každý svátek a obřad, ale jeden svátek je se 
svíčkami spojen víc než ostatní, dal jim dokonce název, Hromničky. Na Hromnice 
se tradičně sklízel betlém a někde také vánoční stromek. V lidovém křesťanství se 
Hromnice (2. února) staly důležitou oslavou přicházejícího jara, podobně jako keltský 
předkřesťanský svátek Imbolc, který byl zasazen přesně do poloviny období mezi 
zimním slunovratem a jarní rovnodenností. 

Svátek byl také spojen s ochranou před ohněm, bouří, hromem a bleskem, jak 
napovídá jeho název. Nejznámějším příkladem této víry je svěcení svící, takzvaných 
hromniček, prováděné v tento den, které se pak během bouře dávaly do oken a měly 
tak ochránit domácnost.

Před mší svatou se konal průvod kolem kostela s rozžatými svícemi, které pak 
kněz oděn do fialového pluviálu při mši svaté posvětil zkrápěním svěcenou vodou  
a podkuřováním kadidlem. Tyto svíce, zvané „hromničky“, byly pak pečlivě v domác-
nostech uschovány, zpravidla za obrazy svatých a byla jim přisuzována ochranná  
i léčivá moc. Stonal-li někdo, byly rozžehovány k modlitbám za jeho uzdravení, právě 
tak jako při bouřích, kdy při znění modliteb měly ochránit stavení před „Božím pos-
lem“, jak se říkalo zhoubným bleskům.

„Když hrozila bouře, rozžehli hromničku a modlili se, zejména se říkalo evangeli-
um sv. Marka. Po modlitbě zhasínali svíčku a pouštěli čmoud (kouř) z ní dveřmi nebo 
pootevřeným oknem ven, čímž chtěli usmířiti rozhněvaná nebesa. Pak zavřeli okno 
(dveře), rozsvítili svíčku znovu a modlili se dále litanie ke všem svatým. To otevření 
se třikráte opakuje, bouřka prý se vzdálí. Někde věřili, že kdyby se rozžala svíčka 
jiná nežli hromnička, blesk by udeřil do stavení a zapálil by jej. Prostí lidé si totiž  
v minulosti neuměli vysvětlit podstatu přírodních živelných pohrom, a proto kolem 
nich vytvořili celou řadu mýtů a pověr. 

Svíčku ale můžeme vnímat také jako symbol Ježíšova života - jak svíce postupně 
hoří, stravuje sama sebe, aby jiným dala své světlo.
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Chvalčovští hasiči
Zpráva velitele jednotky o mimořádných událostech za rok 2022

V roce 2022 jsme zasahovali u 31 událostí. Z těch hlavních událostí bych vzpo-
mněl požár Restaurace na Tesáku, kde zásah trval bezmála 16,5 hodiny. Byl to první 
výjezd v loňském roce.

Další velký požár byl požár lesa v Lukovečku, který trval 11,5 hodiny. Nevyhnuly 
se nám ani požáry strnišť a pole, u kterých jsme zasahovali v obci Mrlínek a v obci 
Loukov, a také plané poplachy.

Určitě v nás ve všech zůstane vzpomínka na mimořádnou událost, která se ode-
hrála v Loučce v okrese Vsetín, kde jsme pátrali po čtyřčlenné rodině. Tato událost 
bohužel skončila velmi tragicky.

Co se týká události transportu pacienta, vyjížděli jsme na pomoc Záchranné službě 
Zlínského kraje na pokyn krajského operačního střediska ve Zlíně a to ke zraněnému 
pacientovi na Kelčském Javorníku, který nešťastně upadl a zůstal nehybně ležet 
při vědomí, ale v těžce nepřístupném terénu. Tento zásah byl pro nás velmi fyzicky 
náročný, ale po cca 20 minutách jsme tohoto pacienta předali Záchranné službě.

Na základě této události přišel na Obecní úřad děkovný e-mail, kterým se rádi 
pochlubíme:

Dobrý den.
Chtěl bych touto cestou poděkovat Vašemu sboru dobrovolných hasičů, kteří 

mi dne 19.3 2022 zachránili život, když mě zachraňovali z lesa po těžkém pádu 
na Kelčském Javorníku, za jejich svědomitou a týmovou práci, obětavost a podání 
první pomoci.

Moc jim za to děkuji a prosím o vyřízení.
Děkuji.

Gajdošík Martin

Pomáhali jsme i v obci Brusné na Křídle transportovat zraněného paraglidingistu 
spolu s příslušníky HZS Zl. kraje do vrtulníku Zdravotní záchranné služby. 

Celkem jsme tedy zasahovali jako jednotka požární ochrany v délce 79 hodin  
a 27 minut.

Zásahová jednotka obce Chvalčov má 17 hasičů. Není to samozřejmě jenom  
o výjezdech na mimořádné události. Každý člen zásahové jednotky musí absolvovat 
každoměsíční školení a udržovat požární techniku ve stoprocentním stavu a osobně 
se starat o svoji výstroj a výzbroj, protože nikdo nikdy neví, kdy ji bude potřebovat.

Rád bych touto cestou chtěl poděkovat všem hasičům, jak ze stanice HZS 
Zlínského kraje Bystřice pod Hostýnem, s kterými obvykle zasahujeme a samozřej-
mě jednotkám z okolních obcí.

Obzvlášť bych chtěl poděkovat klukům z naší obce, kteří jsou v zásahové jednotce 
a kteří svůj čas obětují na úkor vlastních rodin.

Poděkování patří také vedení obce Chvalčov za finanční podporu hasičů ve 
Chvalčově. 

Za JSDH Zdeněk Sedlář
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Chvalčovští zahrádkáři 
„Rozum je jako padák, funguje jen když je otevřený“

Do nového roku Vám přejeme životní pohodu, pevné zdraví a radost ze zahrady 
– zahrádky.    

Zahrada zůstává doménou lidí středního a vyššího věku, stále více mladých se 
ale začíná rýpat v hlíně (viz Francie, Německo atd.). Někdy je důvodem snaha jíst 
zdravou zeleninu, jindy potřeba kontaktů s půdou, která provází lidstvo od nepaměti. 
Buďme proto těmto zahrádkářům oporou a rádci. Ať je rok 2023 rokem potkávání se 
generací na zahradě. Ať celé vaší rodině chutnají plody, které jste společně vypiplali 
od semínek až v dospělé, rodící rostliny. 

Inteligentní a tolerantní Vodnář má vždycky báječné nápady, svou vládu nastoupil 
koncem ledna, už mu však zbývá jen posledních pár dní. V tomto týdnu ho vystřídají 
neméně zajímavé Ryby. A v tomto týdnu také končí masopust, tedy období od Tří 
králů až do začátku postní doby. Závěr masopustu známý také například jako „bláz-
nivé dny, šibřinky, fašank…“ začíná tzv. Tučným čtvrtkem, jehož charakteristickým 
znakem je hodování. 

Babské rady
Naše babičky věřily na bylinky. Pěstovaly je na zahrádkách, během roku sbíraly 

na louce i v lese, sušily, a pak nám je v případě potřeby nabízely. 
CHŘIPKA je vysoce nakažlivé infekční onemocnění (inkubační doba 18–72 hodin) 

příznaky – rychlý náhlý začátek, horečka, mrazení či horko, zimnice, dráždivý kašel, 
bolest hlavy, kloubů, svalů, bolest v krku, únava, vyčerpání. Bylinky na chřipku – 
černý bez, lípa, heřmánek, hluchavka, šípková růže, mateřídouška, šalvěj, máta, 
divizna, proskurník, jitrocel. 
DEJTE ŠANCI NEZNÁMÝM KRÁSKÁM – OSTRUHATKA 

Je pravda, že květy podléhají módě. Jsou samozřejmě i takové, které různým 
trendům odolávají, například slunečnice budou středem zájmu ještě hodně let. Jiné 
květy se objeví, zazáří, ale jejich sláva brzy pohasne, abychom si je za pár desítek 
let znovu připomněli. Mezi poměrně „mladé“ a zatím neokoukané letničky patří třeba: 
ostruhatka, kapská kopretina, vějířovka. Pokud vás zaujmou, dejte jim v příští sezoně 
šanci, třeba se stane, že zaujmou na vašem balkoně nebo v zahradě stálé místo. 
Ostruhatky se dobře kombinují s jinými balkonovými rostlinami, například s kopreti-
nami, lobelkami či felicií kapskou, v záhonech je můžeme vysadit mimo jiné vedle 
tařice přímořské.

Ke krásným, ale méně známým rostlinkám patří také ta z Jižní Afriky, která nabízí 
milovníkům květin množství krásných letniček. Jednou z nich je právě kapská kopre-
tina, která má až 12 cm velké exotické květy. Právě ty zaujmou širokou škálou barev 
s výrazně modrými středovými terčíky. Ve své vlasti je to trvalka či dokonce polokeř, 
u nás se pěstuje jako letnička. Uplatnění najde v záhonech, ale i ve větších kompo-
zicích na balkonech. Nejlépe kvetou na jaře a opět na podzim, moderní odrůdy však 
bohatě rozkvétají i v létě.
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Japonská višeň je rostlinou měsíce ledna 
Zatím ji vidíme na našich zahrádkách jen velmi zřídka, přesto i v tomto ne zrov-

na příjemném zimním období tato zajímavá dřevina rozkvétá, aby nás potěšila. 
Japonská višeň patří mezi atraktivní v zimě kvetoucí dřeviny. Původní druh pochází 
z Japonska, kde na rozdíl od našich podmínek dorůstá do výšky až 15 metrů. Je 
to opadavý strom nebo keř s jemnou rozložitou korunou. Podlouhlé ostře pilovité 
listy jsou jasně zelené, vyzrálé tenké a chloupkaté letorosty, mají šedavě hnědou 
barvu. Něžné růžové květy přetrvávají na rostlině přes celou zimu až do začátku 
jara. Kultivar ´autumnalis´ dosahuje cca 5 m a rozkvétá už na podzim bílými něžnými 
květy, které se rozvíjejí z růžových pupenů.

Japonská višeň se hodí do zahrad v přírodním stylu nebo ve stylu japonském  
a vždy jí sluší tmavé pozadí. Působivá je jako solitéra v dobře udržovaném trávníku, 
úchvatná však je, pokud z ní vytvoříme stromořadí. Pokud zvolíme kultivar převislý 
´pendula´, ten se nádherně vyjímá u vodní plochy. Prunus potřebuje hlubokou kvalitní 
výživnou půdu, středně těžkou a s dostatkem vápníku. Aby bohatě kvetl, musíme mu 
dopřát plné slunce.
Pozdrav z Japonska přináší i kamélie 

Zimní zahradu by měly tvořit dominantní rostliny. Většinou jsou okrasné svými 
svěžími listy, ale najdeme tu i jinou, v této době spíše nečekanou veselou barevnost. 
K nejkrásnějším druhům kvetoucím v zimním období patří kamélie japonská. Jsou to 

Lesní tělocvična
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nízké, stálezelené keře s lesklými kožovitými listy s barvou od světle po sytě zelenou. 
V době, kdy je kamélie bez květů, jsou právě její listy její hlavní ozdobou. Každoročně 
nás překvapí množstvím nádherných květů v barvách bílé, krémovité, růžové, červe-
né, fialové… Objevují se v prosinci a vydrží až do začátku jara. V našich podmínkách 
se pěstuje v nádobách v podobě keře jako pokojová a přenosná rostlina, která se 
stává ozdobou každé terasy či zahradního zákoutí. Někdy se jí říká „zimní růže“. 

Co se dělo u zahrádkářů
Časopis „ZAHRÁDKÁŘ“ slaví v letošním roce 2023 již 55. ročník.
7.12. OC průklest ovocných stromů v Olomouci 
10.12. CHZ Pečení holubi přímo do huby
13.12. HFK
29.12. CHZ Vycházka
 Gratulace: J. Červinkovi, E. Sedlářovi, MUDr. B. Janováčové 
10.1. FLORIA jednání s výstavištěm
Školení, přednášky leden-březen 2023 Olomouc, Brno, Vsetín, Frýdlant n. Ostrav.

Na Tři krále měkko máme.
Již nás mrazy nepoplení, minulo nás Boží křtění. 
Na svatého Valentinka sej přísadu do záhonka.  
Panská láska, ženská chuť a březnové počasí není stálé.

Přivítejme spolu jaro, je obdobím znovuzrození přírody. Vyrazte jenom tak, nadý-
chat se krásy přírody.

Výbor ZO ČZS Chvalčov

Živý betlém
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Zahrádkáři

Karneval
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Motto na konec:

Pomluva umírá, když narazí na uši moudrého člověka.

 Přísloví

Obsah
Úvodník ........................................................................................................... 1
Zprávy z obecního úřadu ................................................................................. 4
Slovo starosty .................................................................................................. 8
Matrika ............................................................................................................. 9
Volby .............................................................................................................. 11
Zprávy z Charity ............................................................................................ 13
Okénko nejen do školy .................................................................................. 16
Různé ............................................................................................................ 21
Odpadové hospodářství ................................................................................ 22
Pozdrav psa Bernarda ................................................................................... 27
Kde domov tvůj .............................................................................................. 28
České zvyky, tradice a pranostiky ................................................................. 31
Chvalčovští hasiči .......................................................................................... 32
Chvalčovští zahrádkáři .................................................................................. 33

Kresba na přední straně obálky je od žáka Základní školy ve Chvalčově  
Quida Horáka – hasičská zbrojnice. Uzávěrka příspěvků do dalšího zpravodaje 
je 25. března 2023. Za obsah článků zodpovídají autoři.

CHVALČOV OZNAMUJE – vydává obec Chvalčov. Zdarma pouze pro občany s trvalým  
bydlištěm v obci Chvalčov. Periodický tisk územně správního celku. Redakční rada: Mgr. Jitka  
Dostálová, Mgr. Alena Konečná. Vytiskl Libor Chuděj, Bystřice pod Hostýnem.  
Vydavatel: obec Chvalčov, Obřanská 145, 768 72 Chvalčov, IČ: 00488895. Redakce:  
ludoisova@seznam.cz, tel.: 739 208 969. Ev. číslo: MK ČR E 19521


